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Despăgubirile de război
Vorbim în altă parte a ziarului, 

— la rubrica desbaterilor parla
mentare, — despre proectul de lege 
pentru plata despăgubirilor celor 
dăunați de război. Ca deobicei, în 
asemenea împrejurări, dispozițiile 
legei nu sunt îndestul de clare, 
rămânând una din cele mai impor
tante probleme: aplicarea acestor 
dispoziții, pe seama organelor exe
cutive ale ministerului de Finanțe.

Iată pentruce, aproape toi atât 
de interesante cași legea însăș, ni 
se par lămuririle date în fața Par
lamentului de către d. Vintilă Bră- 
tianu, autorul legei. Ne vom ocupa, 
prin urmare, de aceste declarații, 
căutând să deslușim din discursul 
dlui ministru al Finanțelor concep 
ția de care s’a lăsat condus gu
vernul actual în rezolvarea acestei 
chestiuni, lăsată vreme îndelungată.

Bineînțeles, nu ne vom împiedica 
de polemica politică stârnită în Ca
meră cu acest prilej. Polemica po
litică e mai puțin interesantă.

Prin urmare, după părerea dlui 
Vintilă Brătianu au fost două poli
tici în această privință. Guvernul 
liberal n’a urmat politica de recu
noaștere integrală a despăgubirilor 
pe care România ar trebui să le 
plătească cetățenilor ei, cari au fost 
păgubiți în timpul războiului, ci a 
crezut că e mai bine să facă această 
recunoaștere in măsura posibilită
ților ei financiare. Pentruce? Să 
ascultăm pe d. Vintilă Brătianu :

— „Desigur au suferit în primul 
rând păgubiții, dar a suferit de e- 
fectele războiului și toată țara, cum 
este cazul la noi, unde tot terito
riul vechiului Regat a fost ras de 
lupte sau jefuit de vrăjmași. Am 
crezut că nu putem da speranța 
plăței până nu avem asigurată pu
tința îndeplinirei ei. Dacă o făceam 
ar fi tiebuit să asigurăm o sumă 
atât ce importantă, încât la un 
moment dar chiar acelaș orator care 
ne cere azi plata fără să ne arate 
de unde să o luăm, ne impută că 
cerem ca reparații valoarea totală 
a despăgubirilor de 32 de miliarde, 
care ar depăși nu pagubele reale, 
dar chiar averea Totală a țârii. Ne 
mustra atunci că cerem dela vrăj
mașii noștri această mare sumă de 
32 miliarde lei aur, pe care azi 
ne cere cu inima atât de ușoară să 
o plătească statul român. Și atunci 
eu întreb pe acelaș orator: ar fi 
fost serios, ca atunci când politica 
reparațiunilor și a despăgubirilor a 
luat îndrumarea pe care o cunoaș
tem, adică iertarea continuă a vrăj- 
mașilorsă facem o făgâduială pentru 
împlinirea căreia ar fi trebuit să 
vindem averea întreagă privată și 
publică a României și tot să nu se 
poată acoperi aceste despăgubiri? 
Cred că ar fi fost o politică finan
ciară greșită și în neputință de a 

fi înplinită. Mai cu seamă pentru 
cei în suferință statul nu are drep
tul să facă o făgăduială pe caie să 
nu fie absolut sigur că o poate în
deplini."

Chestiunea despăgubirilor de răz
boi acordate particularilor nu va 
fi rezolvată, cu al e cuvinte, prin 
grija unui singur guvern,căci toate 
pretenț:unile nu se vor ptrea satis
face într’un an-doi. Planul Dawes 
are o durată de aplicare de mai 
bine de 30 ani. Despăgubirile pe 
care trebuie să ni le dea, de pildă. 
Bulgaria, numai peste 40—50 ani 
se va stabili dacă se vor plăti sau 
nu, jumătate din ele. (D. Vintilă 
Brătianu aduce un exemplu cu totul 
nepotrivit, căci 40—50 ani în exis
tența unui stat nu însemnează mare 
lucru și așteptarea, pentru acesta, 
nu e grea. Din nefericire, viața in
divizilor e ceva mai scurtă, și peste 
o Jumătate de veac nu ș'im cuiva 
mai acorda guvernul de-atunci des
păgubirile făgăduite!)

Deocamdată, se vor acorda des
păgubiri în valoare de 250 milioane. 
O comisiune specială se va ocupa 
cu repartizarea și distribuirea su
melor. In ceeace priveș*e  Ardealul, 
d. Vintilă Brătianu a declarat că 
s’a rezervat suma de 50 milioane, 
adăugând următoarele explicații: 
— „Pentru Ardeal am rezervat 50 
de milioane, ca să nu rămână a- 
aceestă provincie fără nimic, fiindcă 
noi azi, nu știm încă care este suma 
totală a despăgubirilor ce-i revin".

La această afirmație, d. deputat 
Ghiță Pop a obiectat, că listele de 
despăgubiri au fost întocmite de 
Consiliul dirigent. Dar d. Vintilă 
Brătianu a replicat: — „Era o primă 
colectare de oferte, care se făcuse 
de Consiliul dirigent și nimic mai 
mult. In Bucovina tot așa, în Ba
sarabia și mai puțin. Comisiunea a 
fixat unei norme de împărțire, eie 
nu pot fi însă definitive decât după 
ce birourile vor face socotelile ap- 
licărei acestor ncrme. Sperăm ca 
înainte de sfârșitul anului, să putem 
avea rezultatele, pentruca să putem 
împărți în Ardeal, în Bucovina și 
în Basarabia despăgubirile ce se 
cuvin."

Suntem, prin urmare, pe deplin 
lămuriți în această privință. Expli
cațiile dlui Vintilă Brătianu a lim
pezit punctele obscure ale legei. 
Pentru Ardeal s’au rezervat 50 mi
lioane (a cincea parte) din totalul 
sumei de 250 milioane care urmea
ză să fie împărțită dăunaților de 
răsboi. O comisiune specială va 
judeca asupra cererilor ce s’au fă
cut. Până la sfârșitul anului abia 
se vor revizui declarațiile, — ne 
controlate și nejudecate până a- 
cum, — înaintate de locuitorii din 
Ardeal păgubiți în timpul răsboiu- 
lui.

Se măresc impozitele!
— Câteva precizări —

In mai puțin de două săptămâni, 
d. Vintilă Brătianu va depune pe 
biroul Camerei proectul de buget al 
României pe anul 1926. Bugetele 
diferitelor departamente vor fi în
cheiate cel mai târziu până la 15 
Noembrie, iar înainte de 20 Noembrie 
bugetul general va trebui să fie dat 
la tipar.

Nu suntem încă în măsură de a 
cunoaște în amănunțime cifrele di
verselor capitole bugetare, cu atât 
mai mult cu cât acestea nici n’au 
fost fixate încă în mod definitiv 
Știm însă cu certitudine, că bugetul 
viitor va prezintă o simțitoare creș
tere în ceeace privește cheltuelile. 
Sporurile cele mai mari vor fi pri
cinuite de mărirea lefurilor funcțio
narilor și de nevoile armatei.

Guvernul s’a gândit, firește, la 
mijloacele prin care-ar putea să men
țină echilibrul bugetar, și s’a pus 
chestiunea, — totdeauna anevoioasă. 
— a unor noul surse de venituri. 
In această privință, știrile nu sunt 
deloc liniștitoare. S’ar părea, că d. 
Vintilă Brătianu nu și-a schimbat 
întru nimic punctul d-sale de vedere, 
și că\sporul de cheltueli înscris în 
bugetul anului viitor va fi suportat 
tot de contribuabilul român. Astfel, 
putem să afirmăm cu certitudine, nu 
numai că anumite impozite nu se 
vor desființa — cum se nădăjduia 
de pildă, în mijlocul lamei comer
ciale că se va renunța la impozitul 
pe cifra de afaceri, — dar aproape 
toate cotele vor fi binișor mărite.

In special, după cât aflăm, se vor 
impune mult mai sever proprietățile 
agricole, cari, după părerea dlui 
Vintilă Brătianu, plătesc actualmente 
o dare cu totul neînsemnată. Din 
datele strânse la ministerul de Fi
nanțe. ar rezulta, că dintre toate 
țările Europei, dacă lăsăm la o parte 
Rusia, în România se plătesc cele 
mai mici impozite pe fiecare cap de 
locuitor!

Evident, d. Vintilă Brătianu tre
buie să vină în Parlament cu un 
proect de lege care să modifice legea 
actuală. Ce primire i se va face, din 
partea opoziției, — și poate chiar 
din partea multor cercuri guverna
mentale, — se poate lesne înțelege. 
Ne este teamă însă, că orice împo
trivire va fi zadarnică- Proectul va 
fi votat, ca toate celelalte.

Sporirea impozitelor n’ar fi deal- 
minieri o operație tocmai atât de 
insuportabilă pentru contribuabilul 
român, dacă ea s’ar îndeplini pe un 
organism sănătos, în plină vigoare 
fizică. Dar viața noastră economică 
sufere de atâtea lipsuri, — lipsă de 
credit, lipsă de numerar și lipsă de 

activitate, — încât un exces de fis
calitate ar putea s’o primejduiască 
și mai mult.

Pe un trup anemiat nu se pun 
ventuze .. .

„Alianța secuiască"
Un nou partid In Ardeal

O nouă formațiune politică e pe 
cale să se închege în Ardeal, în ju
rul ziarului „Székely Polgár", care 
apare la Miercurea Ciucului. Nume
roși fruntași din Secuime lucrează 
pentru întemeierea unui partid na
țional al secuilor, intitulat Alianța 
secuiască, a cărei activitate publică 
se va desfășura indepentent de ar 
ceea a partidului maghiar.

Iată cum lămurește ziarul „Szé
kely Polgár" înființarea Alianței 
secuiești:

„Alianța secuiască este salutată 
cu bucurie de în'reg ținutul secuiesc. 
Comunele se mișcă una după alta 
și s’a înțeles cât de necesară este 
o astfel de grupare.

„Alianța secuiască nu se consti- 
tue pentru a lupta pentru scopuri 
individuale sau a îndestula vanități 
personale, ci datoria ei este să 
valideze drepturile secuilor asigu
rate prin tratatele de pace.

„In această acțiune, cetățenii trebue 
să fie unitari și fiecare secui este 
dator să ne sprijine.

„Mai presus de toate, noi secuii 
trebue să ne constituim indepen
dent de oricare partid și să luptăm 
ca doleanțele noastre să fie rezolvite 
prin proprie forță. Secuii nu pot 
mătura înaintea porții altuia până 
când pridvorul lor nu este curat."

In anumite cercuri se atribuie 
„Alianței secuiești" o importanță 
politică deosebită. Nouă ni se pare 
însă că ea nu e serioasă și nu 
va duce la niciun rezultat, până 
când nu se vor pune în fruntea ei 
conducători cu autoritate și cu 
trecere față de poporul secuiesc. 
Numai cu cei grupați în jurul zia
rului „Székely Polgár", oricâtă bună
voință ar exista, nu credem că sco
pul propus va fi atins.

— Banca Națională a redus cu 
10 la sută toate creditele acor
date particularilor. Din pricina 
aceasta, criza de numerar s’a 
agravat și mai mai mult, în loc 
să se ușureze.

Abia prin luna Ianuarie, Ban
ca Națională făgăduiește să spo
rească din nou aceste credite.
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Părerile
spicuiri din presa românească

Conferința dela Praga
Ce se va discuta

Despăgubirile de război
Vorbind despre distribuirea des

păgubirilor ce se cuvin dăunaților 
de război, ziarul „Patria" cere să se 
țină seamă și de nevoile Ardealului. 
Oficiosul partidului național scrie 
următoarele:

„Iată de ce ținem, ca la împăr
țirea celor 250 de milioane, guver
nul să mai lapede din ambițiile și 
răutatea, ce-1 caracterizează și să se 
erijeze măcar acum către sfârșitul 
nefericitei sale gospodării într’un 
părinte mai bun, mai drept și puțin 
răutăcios față de cetățeni acestei 
țări. Sunt la noi în Ardeal sute de 
cetățeni, preoți, învățători și fruntași 
ai satelor, cari în decursul războiu
lui au fost deportați, în inima Un
gariei și au îndurat o mulțime de 
pierderi materiale și morale. Ei n’ar 
zice nimic, s’ar resemna as ăzi în 
durerea lor, dacă n’ar vedea, că Sta
tul apără tot pe nedrepți și ajuto
arele sunt date tot celor cari nu 
merită. Față de aceste victime ale 
războiului guvernul să aibă măcar 
acum în ceasul al doisprezecelea o 
mai mare solicitudine."

Permisele ziariștilor
In chestiunea permiselor pe C. F. 

R. acordate până acum ziariștilor, 
„Neamul Românesc face ură
toarele observații: — „Permisele nu 
trebuesc considerate ca o favoare 
făcută personal cutărui ziarist sau 
cutărei gazete. Ele r prezintă partea 
contributivă a Statului pentru cât 
mai adequata și perfecta exercitare 
a unei p ofesiuni de o considera
bilă înrâurire asupra opiniunii pu
blice. Periodicul quotidian modern 
este și el un serviciu public, care 
începe din acest punct de vedere 
să aibă consacrarea legalității. Obli
gativitatea unor publicări ca și toate 
publicațiile oficiale ce se fac în‘ziare 
ilustrează afirmațiunea de mai sus. 
Profesiunea de ziarist impune în 
primul rând cât mai buna informa 
țiune a ziaristului însuși pentru cât 
mai buna informare a marelui 
public, pentru ajungerea acestui 
rezultat toate ușurințele trebuesc 
făcute. Reporterul ca și redactorul 
nu poate înregistra știrea nici s’o 
cerceteze ca fapt sau ca impresie 
și consecințe decât la fața locului."

Comisiunea dunăreană
Ziarul „Argus" se ocupă de ch s- 

tiunea comisiunei europene a Du
nărei de jos, dând aceste amă
nunte: — „ Actualul guvern urmă
rește, se pare înlocuirea Comisiunei 
Europene prin Comisiunea Interna
țională de la Bratislava ale cărei atri
buții, bazate pe princip ile moderne, 
asigură libertatea navigației fără să 
aducă nicî o jignire suveranităței 
naționale. In împrejurările de astăzi 
credem că soluția cea bună e alta. 
Nu vedem nevoia de a instala la 
Galați Comisiunea Internațională dela 
Bratislava, cu delegații ei bulgari, 
șârbi, austriaci și germani cari n’au 
ce căuta la administrarea Dunărei de 
jos. Preferim Comisia Europeană 
alcătuită din Anglia, Franța și Italia. 
Cerem însă, cum cerea~ în 1892 
Mihalache Cogălniceanu, ca toți 
funcționarii cari fac poliția pe Du

năre șă fie numiți de noi. Cerem ca 
aceșt funcționari să fie plătiți de 
noi. Cerem ca administrația și po
liția fluvială, dela Galați până la 
Sulina, să fie făcută de noi. Cerem 
ca lucrările tehnice să fie executate 
de noi. Cerem, intr’un cuvânt, ca 
statutui Dunărei de jos, nu prin 
mijlocileă Comisiei Internaționale, ci 
prin mijlocirea Comisiunei Europene, 
unde stăm foarte bine alăturea de 
marii noștri aliați."

Sănătatea publică
Examinând bugetul ministerului 

Sănătății public?, Un versul face re
feririle de mai jos: — Pe când la 
noi se fac economii absurde acolo 
unde ar trebui să se facă o politică 
financiară de sacrificii, în alte țări, 
cum sunt Danemarca și Suedia, 
campaniile sanitare se duc, ani dea- 
rândul, cu prețul celor mai mari 
jertfe, fără ca nimeni să se împo
trivească acestui fapt. Numai așa se 
explică de ce in Danemarca, ca să 
luăm o singură pildă, sifilisul a 
ajuns într’o descreștere atât de mare 
încăt, după cum ne fac să înțelegem 
uit mele telegrame, personalul sani
tar, mobilizat în vederea acestei 
campanii, a fost mai mult de jumă
tate concediat, ne mai fiind nevoe 
de el. La noi nu se pot duce cam
panii de acest fel, din pricina eco
nomiilor neserioase ce se fac în bu
getul Sănătății publice, și deaceea, 
dar tocmai de aceea, — starea sa
nitară a populațiunii nu se imbu- 
nățește ap oape de loc.“

Veniturile vâmllor
— O situație anormală — 

încasările vamale pe cele dintâi 
opt luni ale anului în curs au adus 
statului un veni1 de 4 miliarde 721 
milioane, dintre cari 1 miliard 822 
miboane în contul mărfurilor impor
tate și 2 miliarde 507 
contul celor exportate, 
sărilor provine din alte 
vamale.

milioane în 
Restul înca- 
diferite taxe

bugetare, aFața de prevederile
ce t rezultat pare să fi • îmbucurător 
întrucât el se prezintă cu un im
portant excedent asupra evaluărilor 
fixate la începutul anului financiar, 
Totuș, faptul nu trebuie să ne bu
cure prea mult. Dacă ar fi să privim 
situația comerțului nostru exterior 
numai prin prisma taxelor vamale, 
am fi îndemnați să credem că ex
portul României e superior importu
lui. Dar nu e așa. Deși am importat 
mai mult decât am exportat, — și 
în această privința am public 4 cifre 
concludent , — ministerul de Finan
țe a incasat taxe mai importante de 
pe urma produselor vândute peste 
graniță decât de pe urma a- 
celora pe care am fost nevoiți să le 
cumpărăm de aiurea.

Acesta nu e o situație normală 
și ne facem datoria s’o semnalăm.

Jucati 
la LOTERIA PRESEI 

' Bilete Piața Unirii No. 29.

Anunțăm în altă parte a ziarului 
plecarea dlui Ion I, Lapedatu, de
putat, ca delegat al României Ia 
conferința dela Praga.

Conferința dela Praga se va ocupa 
de datoriile austro-ungare de dinainte 
de război; discutându-se obligațiile 
cari revin statelor succesoare ale 
fostei Monarhii. Se știe, că tratatele 
dela Saint-Germain și Trianon au 
fixat în mod diferit principiile re
partiției datoriilor austro-ungare între 
statele succesorale, după cum era 
vorba de datoria gajată sau de cea 
negajată. Sarcina datoriei gajate era 
impusă stateior succesorale pe mă
sură ce ele dobândiau gajuri afectate 
siguranței împrumuturilor, așa că 
printr’o astfel de măsură ele au de
venit debitoare directe față de de- 
tentori.

In ce privește împrumuturile ne 
gajate ele nu erau regulate direct de 
fiecare stat decât pentru titlurile gă- 
sindu-se pe teritoriul lui.

In scopul unificării serviciului tit
lurilor existente în alte țări și pentru 
a se exita fracționarea lor, o confe
rința întrunită la Viena a hotărăt 
crearea unei casse comune a deten- 
torilor, care a fost însărcinată să 
primească anuitățile țărilor debitoare

Buletinul parlamentar
— Camerele Agricole. — Regimul taxelor de 
export. — Legea speculei. — Despăgubirile 

de război. —
La Cameră, d. D. R. loanitescu 

a întrebat pentruce nu se face mai 
Camecurănd constituirea Uniunei

relor agricole, care întârzie de mai 
bine de două luni.
A răspuns d. G. Cipătanu, subsec
retar de stat la Agricultură, care a 
?xplicat că în’ărzirea se datorește 
Camerilor agricole care n’au trimis 
la timp comunicările ce sunt da- 
toarele să facă.

D. Virgil Madgearu a adresat o 
interpelare dlui ministru al Finan
țelor cu privile la felul cum se a- 
plică regimul taxelor de export. Pen
tru a creia un nou isvor de căști- 
guri ilicite. A spus deputatul țără
nist, ministerul de Finanțe a intro
dus practică creditării taxelor de 
export transformând statul în bancher 
D Virgil Magdearu a adus cazul 
exportatorului Galantzis, care a fost 
creditat cu ?5 milioane, pe cari 
Galantzis nu poate acum să le 
plătească.

Guvernul n’a răspuns nimic la 
această interpelare.

Tot d. D R. loanițescu a cerut 
dlui ministrul al Industriei să a- 
broge legea speculei, adăugând că 
și Camera de Comerț din București 
a votat în unaminitate o moțiune 
în acelaș sens.

Camera a votat proectul de le
ge pentru deschiderea unui credit 
de 250 milioane lei pe seama mi
nisterului de Finanțe din care să 
se plătească despăgubiri dăunaților 
de răsboi.

Raportorul legei, d. N. Bălănescu 
a dat lăntiriri asupra felului cum 
se vor distribui despăgubirile. Pâ
nă acum s’a avut în vedere înainte 

«azinHl „ram
mai îpf+in cnmnărati în Cluj, Calea Reg. Ferdînand 12.

a împrumuturilor negajate și ale 
obligațiunilor de căi ferate cum și 
să repartizeze suma între detentori.

Acordul practic în această privin
ță a fost încheiat prin protocolul de 
la Insbruck, semnat la 29 Iunie 1923. 
Majoritatea statelor succesorale au 
ratificat, acest acord și asociața ac- 
tinarilor au aderat cu unanimitaie 
la protocol. România, după cum se 
știe a refuzat, din motive cunoscute 
semnarea acestui protocol.

Pentruca organismul astfel conțituit 
să poată funcționa era nevoie să se 
stabilească în mod exact procentul 
net al vărsămintelor de făcut cassei 
comune. In acest scop trebuia să se 
scadă din procentele brute stabilite 
de comisia de reparațiuni, suma 
anuităților plătite direct detentorilor 
titlurilor stampilate pe teritoriul fie 
cărui stat.

Determinarea acestor procente nete 
este unul din principalele obiecte de 
discuție ale conferinței care s’a în
trunit eri la Praga.

Conferința se va ocupa de ase
menea de chestiunile relative la mo
dalitățile pe plată, deja regulate 
pentru datoria negajată și cari desi- 
desigur vor fi rezvolvate in același 
fel ca și cele pentru datoria gajată.

de toate cei mai nevoiași. Ace
iași normă va fi întrebuințată și pe 
viitor. Comisiunea a căutat să ex
tindă la cât. mai multe orașe plata 
despăgubirilor de război, bine în
țeles cu preferința orașelor cari au 
suferit direct. O altă categorie 
avantajată privește și pe familile 
cari au morți sau dispăruți în răz
boi. Deasemea s’a avut în vedere 
și funcționarii evacuați din ordin.

Dorința vie a d-lui ministru de 
Finanțe și a întregei comisiuni a 
fost să se plătească despăgubiri 
tuturor dăunaților de război, fiind
că refacerea economică a țării o 
impune. Mijloacele financiare au 
constituit însă, o piedică- Sperăm 
însă- și azi că drepturile țării să 
fie recunoscute de marile comisiu
ni europene, înlesnindu-se apoi ur. 
genta satisfacere a tuturor dăuna- 
ților de răzoi.

In discuția generală asupra Mesa
jului, d. Octavian Goga a citit o 
declarație în numele partidului po
porului. care cere votarea de urgen
ță a legei electorale și consultarea 
din nou a corpului electoral.

— La Sfatul Negustoresc 
din localitatea s’a deschis un 
curs de limba română pentru 
comercianți, sub conducerea 
dlui prof. Dr. Victor Cheres- 
teșiu. Durata cursului este de 
3 luni. Taxa este 200 lei 
lunar.
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Un grav conflict la Brașov 
— Neînțelegeri între români și sași 
la constituirea biroului Camerei !de 

Industriei și Comerț —

Sitaația cwiiiaM de cereale

'Intr’unul din numerile trecute ale 
Ziarului ^Ardealul" am anunțat, că 
ila Camera de Industrie și Comerț a 
isbucnit un conflict -foarte serios 
îîntre membrii români și sași, cu 
^prilejul costituirei biroului.

Iată originea acestui conflict. Pela 
începutul lunei Septembrie, fiind 
vorba de fixarea listelor de candi
dați pentru alegerile dela Camera de 
Industrie și Comerț, conducătorii lo
cali ai tuturor partidelor românești 
au căzut de acord pentru întocmirea 
unei liste comune, pe de-asupra tu
turor deosebirilor cu caracter politic. 
Dorind să lărgească această înțele
gere, cu scopul de a câștiga și a- 
deziunea minorităților în favoarea u- 
nui front economic unic, fruntașii 
români s’au adresat reprezentanților 
autorizați ai sașilor. Tratativele au 
urmat între dnii P. Demarat, prefec
tul județului, G. Mincu, directorul 
băncei „Albina" și I. Manoilescu, 
directorul Băncei Naționale, din par
tea românilor, și .dnii G. Poloni, 
senator, și Hans Otto Roth, deputat, 
din partea sașilor. După îndelungate 
discuțiuni s’a ajuns la o soluție 
mulțumitoare pentru ambele părți 
și s’a alcătuit o singură listă de 
candidați, cuprinzând 27 sași și 21 
români, listă care a și fost declarată 
aleasă.

Până aci, lucrurile au mers bine. 
Dar la constituirea biroului, sașii, 
având acum majoritatea voturilor, au 
;pretins ca atât președintele cât și 
unul din vice-președinți să fie aleși 
dintre membrii sași ai Camerei. Ro
mânii, întemeiați pe învoiala fixată 
în cursul tratativelor cu dnii G. Po
loni și Hans Otto Roth, ca ambii 
vice-președinți să fie români și nu
mai președintele sas, s’au retras din

Criza de numerar
O mărturisire oficială

Criza.de numerar, de care sufere 
piața noastră internă, nu mai poate 
fi ascunsă nici de cercurile noastre 
oficiale. In cel mai recent număr al 
Buletinului publicat de ministerul de 
Finanțe găsim câteva mărturisiri e- 
locvente, asupra cărora se cade să 
ne oprim câteva momente, nu pen- 
trucă ne-ar desvălui lucruri pe care 
nu le-am cunoaște, ci pentrucă ele 
sunt o confirmare a unei situațiuni 
pe care guvernul nu se decide s’o 
ia în serios.

Buletinul ministerului de Finanțe 
recunoaște că lipsa de numerar a- 
pasă mult asupra activității noastre 
economice. Multe case comerciale im
portante de,engros‘ sufere mult din a- 
ceastă pricină. Situația, în general e di
ficilă și unele din aceste case cu unpa- 
siv depășind 100 milioane (vezi ca
zul recent dela Timișoara) au fost 
forțate să ceară moratoriu. E posi
bil ca, dacă actuala stare de lucruri 
persistă, și dacă urcarea obicinuită 
în acest anotimp a leului nu va în
lesni regulările în devize forte mul
te case de comerț să se găsească 
într’o situație foarte dificilă. Din a- 
ceastă cauză, vânzătorii din străi
nătate sunt foarte prudenți când e 
vorba să acorde credite.

Dar, dacă aceasta e adevărata 
stare de lucruri, și dacă criza de 
numerar e atât de îngrijitoare, care 
e soluția? Reducerea scontului la 

adunare, refuzând să ia parte la vot, 
Rezultatul acestei atitudini a fost 
următorul. Sașii, rămași singuri în 
ședință, au compus biroul Canv rei 
■cum au vrut, exclusiv din sași, lă
sând la dispoziția românilor un sin
gur loc de vice-președinte.

Conflictul n’a fost încă rezolvat. 
Membrii români ai Camerei de in
dustrie și Comerț din Brașov, ne- 
recunoscând alegerea efectuată în 
asemenea condițiuni, au făcut apel 
la Ministerul. de Industrie și Comerț 
cerând anularea aFgerei. Așteptăm 
cu oarecare nerăbdare hotărârea dlui 
Tancred Constantinescu, întrucât sa
șii susțin că pretențiile lor cu privi
re la conducerea Camer.i fuseseră 
acceptate de guvern!

In orice caz, o soluție pașnică nu 
pare >ă fie cu putință. Dacă cere ea 
•de anulare va fi renpinsă la minis
terul de Industrie și Comerț întă- 
rindu-se alegerea făcută de sași în 
absența membrilor români, aceștia 
sunt hotărăți să demisioneze în grup 
refuzând să conlucreze în a emenea 
condițiuni cu colegii lor sași. Guver
nul se va afla astfel din nou în fa
ța unei "dileme, având să aleagă 
■din două: sau să ordone noui ale
geri pentru complectarei locurilor, 
sau să dizolve Camera de b dustrie 
și Comerț din Brașov în întregi
mea ei.

Nu știm ce hotărâre va lua d. 
Tancred Constantinescu. Chestiunea 
e destul de delicată și e regretabil 
că s’a ajuns la o încondare atât de 
gravă a raporturilor dintre cele două 
tabere. In ceeace privește pe sași', 
suntem de părere că ei n’au nimic 
de câștigat de pe urma unui ase
menea conflict.

Banca Națională, în asemenea îm
prejurări, nu credem să fie mijlocul 
cel mai nimerit de a veni în ajuto
rul întreprinderilor amenințate cu 
prăbușirea. Atunci?

Ce âpune directorul Băn
cii Naționale din Cluj 7

Dealtfel în această chestiune am 
cercetat zilele trecute pe d. V. Jo- 
nescu, directorul filialei din localitate 
a Băncii Naționale, care ne-a decla
rat următoarele:

Criza de nnmerar care se resimte 
actualmente pe piața noastră înternă 
se datorește în primul rând restrân- 
gerei creditelor și marilor investiții 
făcute în cereale și alte produse 
destinate exportului.

Firește că inactivitatea exportu
lui contribuie în mare măsură la 
menținerea crizei.

Banca Națională va face toate 
sforțările posibile pentru a ajuta a- 
meliorarea acestei crize. Daocamdată 
însă, fiindcă emisiunea Băncii Na
ționale a ajuns aproape de limită, 
nu se pot acorda credite mai mari. 
Banca Națională este nevoită tot
odată a reduce și conturile curente 
cu 10 la sută, până la Ianuarie 
1926. După această dată speră să 
se poată acorda credite mai largi 
potrivit împrejurărilor ce se vor for
ma și în măsura încasărilor făcute.

— Să fim
Știrile guvernamentale sunt totdea

una optimiste, Așa se întâmplă și 
in viața noastră economică. într’o 
per.oadă de vie neliniște și de strâm
torare generală, caracterizată mai a- 
les printr’o stagnare îngrijitoare a 
comerțului nostru cu străinătatea, ni 
se dau asigurări din ce în ce mai 
precise, și din ce în ce mai amă- 
g'toare.

Astfel, se vorbește despre o așa 
zisă ameliorare a exportului de ce
reale. Organul oficios economic al 
guvernului, scris în franțuzește, „L' 
Independance économique et financi- 
ereu, care se adresează, cu alte cu
vinte străinătății, nu pregetă nici un 
moment să ne prezinte un t-blou 
trandafiriu al situației. Ar trebui să 
credem, într’adevăr, că activitatea 
porturilor noastre a crescut în chip 
îmbucător în ultimele săptămâni. 
Exportul se îmbunătățește în mod 
simțitor. Prețurile cerealelor, nu nu
mai că n’au suferit scăderi, dar, cu 
deosebire în ceeace privește orzul și 
Ovăzul sunt în necontenită creștere. 
Orzul a atins prețul de 57 mii lei 
vagonul și se exportă în cantități 
destul de mari. Porumbul, dease- 
meni, e căutat. Fasolea se vinde la 
Brăila cu 68 mii lei vagonul.

Numai grâul, ni se spune, are de 
suferit concurența grâului sârbesc șî 
al celui rusesc. Dar și aci ni se ser
vește consolarea, că majoritatea cum
părătorilor cari au încheiat tranzacții 
cu Rusia sunt nemulțumiți de felul 
cum au f st executate comenzile ce- 
au făcut. Dealtfel, grâul rusesc nu 
mai e nici pe departe aceea ce a 
fost altădată. Insfârșit, nici grâul 
șîrbesc nu mai constitu e o ame
nințare. Aproape tot disponibilul 
pentru export a fost achiziționat în 
Italia. Acum, după ce țările concu
rente nu mai au ce vinde, pu'em să 
ne înfățișăm și noi cu grâul nostru. 
Numai de-am mai găsi cumpărători I

Optimist cum ni se arată*  „Vln- 
dependance'- ne încredințează că-i 
vom găsi și termină astfel: In ge
neral, începutul de stagnare a afa
cerilor scade din ce în ce. Nu e 
departe momentul, când, fără îndoi
ală, activitatea târgului va deveni 
din nou normală. Și cum toate se 
leagă una de alta, această activitate 
ne va da, după cum am prevăzut-o 
zilele trecute, o balanță comercială 
activă."

Deci, nici un motiv de îngrijorare.
*

Am fi cei mai bucuroși să putem 
împărtăși acest punct de vedere. 
Din nefericire, realitatea ne vorbește 
altfel. Realitatea însemnează : cifrele. 
Vom reproduce mai jos câteva, spre 
lămurirea tuturor.

Datele statistice oficiale cu privire 
la comerțul nostru exterior pe pri
mele șase luni ale anului în curs 
au fost publicate de ministerul de 
Finanțe; nu putem fi învinovățiți 
de rea credință. Rezultă din aceste 
data statistice, că în primele șase 
luni ale anului 1924, am exportat 
799.546 tone de cereale, în valoare 
de 6 miliarde 319 milioane lei, pe 
când în aceiaș perioadă a anului 
1925 n’am exportat decât 43.106 
tone, în valoare de 3 miliarde 818 
milioane Iei. Și să se țină seamă, 
că anul acesta am avut o recoltă 
abondentă, și că disponibilul nostru 
pentru export a fost mai mare decât 
anul trecut.

Se înțelege, există răspuns pentru 
toate. Intr’un comunicat publicat 
deunăzi, ministerul de Finanțe ne

optimiști? —
îndemna să nu tragem nicio conclu
zie definitivă asupra comerțulu nostru 
cu străinătatea până când nu vom 
cunoaște și situația de pe cealaltă 
jumătate a anului acestuia. Să aș
teptăm, prin urmare, până în De
cembrie; să așteptăm să înghețe 
Dunărea, să se îngreuneze transpor
turile pe c. f. r., să vândă Rusia și 
Jugoslavia to' ceeace au de vândut, 
pentru a acoperi însfârsit deficitul co
merțului nostru cu str inătatea.

Să așteptăm. 
♦

Dar până atunci, suntem datori 
să înregistrăm și veștile neplăcute, 
cari ne sosesc din porturile dunărene. 
Exportatorii așteaptă cu cerealele 
depozitate în magazii și nu încarcă 
nimic. O acută criză de numerar 
domnește acolo unde altă dată, în 
această epocă, era viață, mișcare și 
activitate. In lunile când ar trebui 
să le meargă mai bine, cerealiștii 
cer, des ădăjduiți. ajutorul statului. 
Cei din Brăila s au adresat, deunăzi 
Băncei Naționale, s "licitând să li 
se acorde împrumuturi pe baza re- 
cepiselor de cvarant, care fac do
vadă despre cantitățile de cereale pe 
care le au depozitate în magaziile 
portului. Nu se poate o dovadă mai 
elocventă despre stagnarea tranzac- 
țiunilor cu străinătatea.

Exsistă vreo speranță de îndrep
tare? Cei naivi se bucură că prețul 
fainei a scăzut și că plătesc pâinea 
numai cu 10 lei chilogramul. Ace
astă ieftinire aparentă nu trebui să 
înșele pe nimeni. Diferența de preț 
o acoperim, cu vârf și îndesat, la 
articolele de import. Dife ența de 
patru sau cinci lei pe zi, pe care o 
salută cu atâta satisfacție orășenii, 
însemnează o pierdere de câteva 
miliarde în economia națională a 
Româ iei și mai însemnează că din 
nou balanța noastră comercială va 
fi pasivă, vom continua să importăm 
mai mult decât suntem în stare să 
exportăm.

Cofilesme dla ciul
Biserica unită e în frunte

In conformitate cu legea adminis
trativă, confesiunea cea mai nume
roasă din fiecare oraș deleagă câte 
un deputat în consiliul administra
tiv. Această dispozițiune a îndemnat 
autoritățile dela noi să stabilească 
precis numărul populației pe confe
siuni.

După calculele dlui dr. Elie Dă- 
ianu, senator, protopul gr. ca'olic al 
Clujului, aceste confesiuni sunt re
partizate astfel:

Biserica greco-catolică 25.000 su
flete.

Biserica romano-catolică 18.000 
suflete.

Biserica greco-ortodoxă 15.000 
suflete.

Comunitatea evreiască 15.000 su
flete.

Biserica unitară 7000 suflete. ■
Biserica luterană 4000.
In baza acestei statistici, dreptul 

de a delega un delegat în consiliul 
administrativ din Cluj ar reveni 
bisericii grcco catolice.

Cei mai ieftini și mai buni Ciorapi 
și tricotase să pot căpătă la Ma
gazinul Hajnal Cluj, Calea Regele 
Ferdinand No. 1.

Criza.de
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Piața Internațională
Prețurile iutei

In luna Septembrie piața iutei a 
fost stăpânită de o mare nesiguran
ță, și aceasta din cauză că fixarea 
prețurilor era condiționată de eva
luarea recoltei de că'ră guvernul 
indian. Știrile particulare sosite în 
timpul din urmă sunt atât de con
tradictorii încât nu au putut îr.flu 
ința întru nimic formarea prețurilor. 
Nesiguranța de pe piață a parali
zat cu totul orice transacț'e comer
cială, pentru a evita eventualele 
surprize păgubitoare.

Situația pieței s’a schimbat înda
tă ce a sosit primul raport privitor 
la recoltă. Conform statisticei publi
cate de directorul ministerului de 
Agricultură din India, la 15 Sep
temvrie, în anul acesta s’au semă
nat 2, 926. 254 iugăre de iută de- 
deci cu 7,2 la sută mai mult ca în 
anul trecut. Cu toate aceas'a față 
de recolta din anii precedenți, re 
colta anului acestuia este mult mai 
scăzută, datorită timpului defavo
rabil.
Producția In general este evaluată 
la 2.68 bole față de producția din 
anul 1924 care a fost evaluată la 
3,19 bole. Astfel recolta din anul 
aceasta este evaluată la 7.851, 328 
bole față cu producția de 8.763, 
973 bole din anul tncut. Bazați pe 
aceste date putem prezice că în a- 
nul viitor se va simți o mare lip ă 
de iută. Chiar presupunând că re
colta va întrece evaluările, nici a- 
tunci nu se pot acoperi pe deplin 
cererile de iută cari se urcă la 
9—91/2milioane bole.

După publicarea raportului situa
ția de pe piață s’a chimbat cu to
tul. Cererile au crescut subit făcân 
du-se însemnate cumpărări. Pe pia
ța din Kalkuta ru sosit stocuri 
mari de iută cari au fost cumpărate 
îndată.
Primele urcări de prețuri au fost 
urmate de câ'eva scăderi mai mici, 
trecătoare. In răstimp însă fabricile 
de iută din India au cumpărat can 
tiiăți mari de iu ă brută și astfel 
prețurile s’au urcat dm nou. Iuta 
brută care în Martie costa 43 funii 
astă'i costă 55 funți.

! 1! ZILNIC PKOASPÂTĂ

€li«l „LEFIN 111“

DREHER-HâSGENMAEHER

Se află în restaurantul din CALEA REG. FER-
BINANB ÎO, proprietatea lui DCSldCTiH Mezel

sunt în urcare
In urma celor arătate mat sus, ce
rerea de articole gata de iută a 
crescut deasemenea simțitor. S’au 
cumpărat mari cantități de stofă șl 
saci. Fabricile de zahăr, caliu și 
ciment s’au aprovizionat toate cu 
iută. Sfoara de iută a fost căutată 
întensiv de către fabricele de stofe 
și cabluri.

In general piața iutei se arată 
vie șl prețurile manifestă o vădită 
tendință de urcare.

Lichidarea căilor fe
rate particulare din

Ardeal
Plângerea acționarilor
Se știe, că statul român a hotă

rât să lichideze toate societățile par
ticulare de cale ferată din Ardeal, 
printre cari cea mai importan ă e 
aceea a căilor ferate someșene. Co- 
misiunea de lichidare,după îndelun
gate tratative, anunț >se că toate ac
țiunile particularilor se vor răscum
păra socotind u-se coroana în 50 
bani.

Deoarece acționarii n’au primit a- 
ceastă sumă, și deoarece nu li s’a 
dat până acum niciun răspuns din 
partea statului român, ei au adresat 
o plângere la Liga Națiunilor cerând 
rezolvarea cât mai grabnică interese
lor lor. Ministerul nostru de Finanțe 
a fost mtrebat, deci, zilele trecute, 
în ce stadiu se găsește acum ches
tiunea societăților particulare de ca
le ferată din Ardeal. Răspunsul a 
fost, că guvernul român va începe 
din nou tratativele cu acționari ma-
ghiari.

In ceeace privește acțiunile 
dute, în decursul timpului, în 

vân- 
Bel- 
luatgia, ministerul de Fi anțe a 

dispoziția de a stampila aceste acțiu
ni, da numai pe acelea vândute 
înainte de 1916.

PĂLĂRII șl decorați de pălării pentru 
dame, mii iefiine au sosit la Maga*  
zlnul Hajnal Cluj, Cal Reg. Férd. 1. 

Modele pariziene.

Iff

Grâul rusesc
Câteva amănunte intere

sante
Cea mai însemnată problemă 

economică actuală a Rusiei Sovie
tice e organizarea exportului de 
grâu. Marea criză de mărfuri de 
tot soiul, care bântuie cu furie dela 
1918 încoace în fostul imperiu al 
Țarilor, mai ales în ceeace privește 
produsele textile și mașinile agri
cole, nu poate fi combătută decât 
prin import, deoarece Sovietele sunt 
incapabile de a produce aceste măr
furi în cantitate suficientă.

Pentru a cumpăra din străinătate 
produsele care-i sunt absolut nece
sare, Rusia va trebui să exporte, 
după socotelile făcute, cel puțin 
400 milioane puduri de grâu.

După statisticele bolșevice, re
colta acestui an a atins cam 4 mi
liarde de puduri, dintre cari va 
rămânea, după ce se vor acoperi 
necesitățile de consumație a orașe
lor și a satelor, un prisos de 400— 
500 milioane de puduri.

In principiu, guvernul Sovietelor 
are toate posibilitățile de a exporta 
cele 400 milioane puduri de grâu, 
dar trebuie să se țină socoteală de 
anumite greu'ăți. Prețul unui pud 
de grâu in Rusia Sovietică e în 
mijlociu de 1 rublă și 60 kopeici. 
Aceste prețuri, în care nu intră 
cheltuelile de transport în porturi 
taxele de asigurare, etc., sunt mai 
ridica'e cu 20—25 la sută decât 
prețurile de pe piața Europei. Și, 
daci se adaugă toate celelalte chel- 
tueli de transport, grâul rusesc e 
cu 40 la sută mai scump decât 
grâul american sau canadian.

. Nu poate fi vorba, deci, ca Rusia 
să-și exporte tot grâul sau în ase
menea condiții defavorabile. Gu
vernul Sovietelor a luat însă mă
surile de rigoare pentru a putea să 
facă față împrejurărilor. Astfel, a 
interzis vânzarea grâului pentru 
export, cu scopul de a scădea pre
țul grâului pe piața internă a Ru
siei. Abia atunci, când prețul grâului 
rusesc va ajunge Ia acelaș nivel cu 
prețul grâului de pe piața euro
peana, guvernul Sovietelor va între
prinde cumpărarea globală a stocu
rilor de grâu destinate exportului.

După prevederile alor mai în
crezători, exportul grâului rusesc 
nu va putea să înceapă, date fiind 
aceste împrejurări, mai înainte de 
luna Martie sau Aprilie a anului 
viitor.

W MSI 
ȘI 

nu -
Industrie de lemne

LU60J, BANAT 
Parchete de pri
ma calitatea din 

stelar și fag.

Cele mai frumoase

STOFE
ȘI

MĂTĂSURI
PARISIENE

au sosit la magazin

.Ru Pplntemps1
(lost „Misslr “)

Sír. Memorandului 
No. 11.

2-2

0^1^
Cel mai bun desinfectant

.GS

MMIl 
DE 

0IB5EÍ 
Regele apelor minerale.

Direcția comercială: 

CLUJ 
str.Mcmorandnlui8 

(Casa Tischler)

Reprezentanța pt vechiul regat:

BUCUREȘTI
Strada Carol No. 25

’WSfW Tuoătoria dc Fler și EoDrica de luașimi din Cluj, S. A. (fost Kajántól-ut 68) 
Fontă, țevi de presiune, minghinele paralele, potcoave de cizme, colți depotcoave, transmisiuni.
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Audiențele la Rege

Fruntașii opoziției, cari au fost 
primiți în audiență de Rege în cur
sul săptămânei acesteia, sunt d-nii 
N. lorga, dr. N. Lupu și Virgil 
Madgearu D. luliu Maniu va fi pri
mit săptămâna viitoare.

In cercurile politice național-țără- 
niste se atribuie acestor audiențe 
succesive o deosebită importanță po
litică. Asupra celor vorbite în decur
sul audiențelor se păstrează, cum 
e și firesc o oarecare discreție. Se 
înțelege dela sine, că Suveranul do
rește să cunoască, acum când zilele 
actualului regim sunt numărate, pă 
rerile tuturor factorilor politici mai 
de seamă. Dar nu i se poate cere 
Regelui să-și destăinuiască intențiile 
făcând promisiuni și dând asigurări 
numeioșilor solicitatori ai guvernului 
de mâine.

Evenimentele ne vor arăta care e 
soluția Coroanei. Orice alte comen
tarii sunt pripite și interesate. Na 

Jac decât să inducă lumea în eroare.

Discuția la Mesaj
Discuția generală asupra Mesa

jului regal la Cameră n’a adus de 
cât o declarație interesantă, aceea 
a partidului poporului, pe care a 
citit- o d. Octavian Goga. Partidul 
poporuiui socotește inutilă o des- 
batere mai largă asupra situației 
politice actuale, cere grabnica vota
re a legei electorale și așteaptă, 
bineînțeles, schimbarea guvernului.

Celelal'e părtide de opoziție n’au 
făcut nici declarație.

Tratativele de calaborare
Tratativele de colaborare intre 

partidul național și partidul țărănist 
par a fi ajuns la un punct mort. 
După scrisoarea semnată de dnii N. 
lorga și luliu Maniu, prin care se 
exprima dorința partidului național 
de a ajunge la o înțelegere, nu s’a 
mai făcut niciun pas înainte. Parti
dul țărănist nu crede că se poate 
discuta pe cale de corespondență. El 
cere ca negocierile să fie reluate de 
către comitetul comun de conducere, 
despre care s’a mai vorbit, și care e 
compus din d-nii N. lorga, luliu 
Maniu, C. Argetoianu, din partea 
partidului național, și din dnii I. 
Mihalache, dr. N. Lupu și C. Ștere 
din partea partidului țărănist.

După cum se știe condițiile de co
laborare ale partidului țărănist au 
fost expuse printr’o hotărâre a dele- 
gațiunei sale permanente: împărțirea 
pe din două a locurilor din Parla
ment și jumătate din portofoliile mi
nisteriale, printre cari acela al Inter
nelor.

Alegerile comunale
Partidul maghiar n’a luat încă ni- 

cio hotărâre definitivă în privința 
participării sale la alegerile comu
nale. In orice caz, nu s’a decis cu 
care dintre partidele politice româ
nești să se înțeleagă, Nu se știe 
chiar, dacă o asemenea înțelegere 
se va face, in sânul partidului ma
ghiar circulă mai mul.e păreri. Ast
fel, s’a propus ca acest partid să 
pună liste separate în alegeri. De 
asemenea, s’ar putea întâmpla ca 

toate minoritățiile din Ardeal să 
cadă de acord asupra unor liste 
comune, realizându se în modul 
acesta un front unic minoritar.

Alte tratative
Ziarul «Lupta*  a publicat știrea, 

că intre averescani și țărăniști ar fi 
început oarecari tratative în vede- 
ree unei înțelegeri politice, pentru 
cazul când negocierile naționalțără- 
niște n’ar duce la niciun rezultat. 
Din partea averescanilor ar fi dele- 
d. I. Petrovici, fost ministru, i’ar 
din partea țărăniștilor d. dr. N. 
Lupu.

După cât știm, imformația con
fratelui nostru nu corăspunde ade
vărului.

O desmințire
Unele ziare din Capitală, printre 

cari «Adevărul" și „Viitorul*  au 
anunțat că între conducerea parti
dului național din județul Bihor și 
muncitorimea din Oradia-Mare, 
reprezentată prin dnii dr. Eugen 
Rozvany s’ar fi încheiat un pact 
politic cu următorul program.
, 1) Nerecunoș'erea Conștiinț ei și 
a legislației liberale.

2) Restabilirea drepturilor și a li
bertăților masselor muncitoare și- 
ale naționalităților oprimate.

3) împărțirea județelor și comu
nelor în așa fel ca ele să formeze 
unități etnice.

4) Deplina autonomie a județelor 
și a comunelor.

5) Drept de vot și drept de a fi 
aleși la consiliile comunale și ju
dețene pentru toți locuitorii mai mari 
de 18 ani fără deosebire de sex, na
ționalitate, religie, cetățenie, ocu
pație și indieferent de când locuesc 
în comuna ori județ.

6) Toți muncitorii și țăranii lip
siți de mijloace aleși consilieri tre- 
buesc rctribuiți.

7) Păstrarea ordinei să fie încre
dințați consiliilor comunale și ju
dețene. Formarea miliției comunale 
prin procurarea armelor populației 
vrăstnice in scopul garantării ordi
nei și a libertăților cetățenești.

Din cercurile partidului național 
șțirea despre încheierea acestui 
pact ne a fost desmințită în mod 
formal.

PLAPOME, saltele, șlfonuri, albituri 
pentru chme și domni mai ieftine nu
mai la Magazinul Hajnal să pot pro
cura. Cluj, Calea Reg. Ferdinand No. 1.

Cine dorește să 
cumpere porțelan, 
sobe de teracotă și 
cărămizi refracta
re bone șl ieftine 
să viziteze magazi

nul fabrice!

din CLUJ, C. Reg. Ferdinand 
36—38, (Palatul Băncii Agrare)

— Minoritarii demisionează din Ca
mera de Comerț —

Am arătat, că la Brașov cu oca
zia constituitei Camerei de Indu
strie și Comerț de acolo a isbucnit 
un conflict serios între membrii 
sași și români, aceștia din urmă 
cerând anulare > alegerilor făcute. 
Cazul s’a repe'at deunăzi la Oradea- 
Mare, cu deosebire că aici minori- 
iarii au fost cei cari s’au retras.

Iată cum s’au petrecut faptele.
Ședința a fost deschisă de către 

d. Dumiirescu, președintele Tribu
nalului, care a citit decretul minis
terial de aprobare a alegerii noui- 
lor membri. Conducerea dezbateri
lor a fost apoi luată de președin
tele de vârstă d. Juda, directorul 
sucursalei din Sighetul-Marmației a 
Băncii Naționale.

După aceasta s’a trecut la ale
gerea președin'elui. Erau doi can
didați și anume d, Romulus Bar- 
bu, vechiul președinte și d. Teodor 
Papondoff, directorul Băncii Româ
nești și fruntaș liberal din Oradea.

Au obținut d. Barbu 28 de vo
turi iar d. Papondoff 14. A fost 
proclamat ales d. Barbu, care a 
luat conducerea ședinței și a cerut 
celor prezențf să procedeze la ale
gerea celor doi vicepreședinți. 11 
vederea depunerei candidaturilor 
ședința a fost suspendată

In cursul pauzei a avut loc dis- 
cuțiuni foarte aprinse.

*
Minoritarii au cerut ca am

bii vicepreședinți să fie mino
ritari. Teza aceasta a fost 
susținută în primul rând de d 
Ákos Popper director de bancă 
care a arătat că, făcând ab
stracție de orice considerente 
naționale, se impune alegerea 
a doi minoritari cunoscuți 
pentru capacitatea lor finan
ciară ; d-nii Samuil Kranoz și 
Moskovitz.

Răspunzând d-lui Popper, 
d. colonel Negulescu, deputat 
a protestat contra jignirii aduse 
membrilor români și a propus 
alegerea unui vice-președinte 
român și a unuia minoritar.

*
Prefectul de Orad 'a d. Nicolae 

RJgman a calif cat atudinea d-lui 
Popper, de d mons raț * sovinistă. 
Cu mate acestea d. P >pper și-a 
m-nț nut pune ul -au d - ved -re, 
spunând că însuși d. Tancred Con- 
S'antine cu, minivrul industri i și 
corn rțulu', și a ’• x'rinut părerea 
că n’are nimic împotriva alegerii 
un >r conducă uri min -rí ari la Ca
merele de C ’mer <c unde mi
norit rii -un1 în m<j ri *t J D-sa 
își reperă p npuner a iuți lă, invo
când în sprijinul e ui ci 90 la 
su ă din membrii I -gă "ri ai Cr- 
merei sunt minon'an și că p eșe- 
dintele este .româ"

D B'ck aminteș e apoi că in 
preziua al gerd -îți gere a in
terveni1 în’r- d(-a și .1. B>rbu, -c- 
tualul pr ș dim , î hz căreia cei 
doi vic -pr ș db ți r hui- -ă 6e 
mii ori’ari. Rá l’Unzâ <1 cestei afir. 

mațiunî, d. Barbu a arătat că n’a 
găsit un singur membru român care 
să aprobe o asemenea înțelegere.

A urmat votarea, fiind aleși cu 
voturile românești d-nii Imberuș 
cu 25 și d. Gheorghe Păcală cu 
23 voturi. Ambii candidați minori
tari au întrunit totalitatea voturilor 
minoritare, adică 19 voturi.

După alegere minoritarii au 
întocmit o moțiune, prin care 
demisionează în bloc din comi
tetul Camerei.

Ei motivează această demisie 
prin faptul că minoritarii au fost 
inlăturați dela conducerea Came
rei de comerț cu toate că ei for
mează majoritatea absolută a ale
gătorilor din circumscripție.

Demisiile n’au fost primite de 
către președinte. Minoritarii au 
declarat însă că Luni le vor 
prezenta în scris și fiecare indi
vidual..

Cu hceasta ședința a luat 
sfârsit

Agitația minoritarilor este cu 
atât mai mare, cu cât spun ei, 
nu mai datorită concilianței lor, 
elementul românesc a ajuns să 
dețină majoritatea în comitetul 
Camerei, majoritate pe care acum 
o exploatează pentru a răpi ori
ce drepturi minoritarilor.

Este de mirat 
că dvoastră nu aveți încă 
cunoștință că la noi puteți 

cumpăra

I E FTIN 
și bine tot felul de obiecte pt. 
aranjamentul bucătăriei și pt. 
cadouri, tacâmuri, etc.precum « 

vase smălțuite. 
Din prețurile de mai jos vă 

puteți convinge,
Pahar pt. apă, 
tare, dublu dela L 4'40 
Farfuri de porț, , L 18

Pentru
Service pt 
compot, porț. 
vetitabil de 

fi ■ Karisbad : dela L 156 
f Wk’ Service pen- 
F \ tru Poame Șl 
F 1 L 4 prăjituri, porț.
H j L 1 veritabil dela L 150 
& | | 1 Serv.deCiaiu
v î E / ?’ mocca, por- 

(elan veritab. dela L 280 
. Serv, de masă,

26 buc. porț.
vérit de Karls.dela L 1250 pers. 5 ulcele cu I
farfurii, porț.
vérit, colorat dela L 20 

1 păr. ulcele cu farfurie, porțelan 
veritabil, semî-tare , dela L 20

Prețurile de mai sus sunt 
valabile numai 14 zile.

PIOSHOVITS & CO.
5 CLUJ.
Cal. Reg. Ferdinand 23.
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nistrugerilE petrolifere
— Misiunea dlul profesor

Mrazek —
Se știe, că în toamna anului 

1916, cu prilejul retragerei armatei 
române din Muntenia, guvernul 
Brătianu a încuviințat, la cererea 
misiunei militare engleze, o distru
gere complectă a sondelor de pe
trol de pe valea Prahovei. România 
a primit in schimb asigurări forma
le că va fi răsplătită pentru sacri
ficiul pe care-l făcea.

Distrugerile au fost executate 
aproape [pretutindeni și efectul lor 
a fost resimțit, întrucât abia după 
câțiva ani de sforțări uriașe, pro
ducția petrolului nostru a putut să 
se apropie de cifra de altădată. 
Chestiunea despăgubirilor a rămas 
însă nerezolvată. Zilele trecute, d. 
profesor Mrazek a plecat la Paris, 
având o însărcinare din partea gu
vernului. Se afirmă că dsa are o 
misiune specială din partea minis
terului de Finanțe cu privire la re
zolvarea chestiunei distrugerilor 
petrolifere.

D. profesor Mrazek a mai fost 
odată la Paris, căutând să obțină 
pentru statul român o soluție echi
tabilă în această problemă.

S’a arătat și atunci că România 
are o creanța generală față de 
Anglia și Franța care au garantat 
plata distrugerilor noastre petrolife
re și în consecință trebue să fim 
plătiți în bani numerar, astfel ca să 
putem despăgubi și noi pe cei 
dăunați.

S’a preconizat însă sistemul in
tercalarei acestei creanțe în capi
talul general al datoriilor interalia
te, țeiace a duș la eșuarea trata
telor.

Astăzi, după cele stabilite prin
cipial cu Anglia, guvernul român 
dorește să cunoască și punctul de 
vedere al Franței, pentru a-se pu
tea soluționa în mod definitiv ches
tiunea petroliferă, ținându-se sea
mă de interesele tuturor părților.

Tona Rianedă maghiară
Cercurile economice nu-s 

mulțumite cu ea
Telegramele au anunțat la vreme, 

că guvernul din Budapesta a hotă
rât introducerea unei noui monede, 
pe bază de valută-aur, căreia i s’a 
dat numele de pengő.

după cât suntem informați, a- 
ceastă reformă financiară n’a fost 
tocmai bine primită in cercurile e- 
conomice din Ungaria. Rezistența 
acestora a luat chiar, in ultima vre
me, proporții îngrijitoare. Negusto- 
rimea s’a declarat contra raportului 
stabilit între noua monedă vechea 
monedă, întrucât valoarea unui 
pengő a fost fixată la 12.500 coroa
ne hârtie. Sunt temeri, din această 
parte, că urmarea va fi o dezordi
ne financiară generală în toată 
Ungaria.

Părerea aceasta a fost expusă , și 
în Adunarea Națională, unde s’au 
produs mai multe atacuri împotriva 
ministrului de Finanțe Bud. Unii 
din vorbitori au susținut că rapor
tul de 1: 10.000 e suficient, decla
rând că noua moneda va provoca 

. un haos fără precedent în raportu-

KJ0

Í*í

electric
cafenele pe

11

11

a

rile economice. Deputatul Sándor a 
afirmat, ci noua unitate de mone
dă e bine venită. Dar câțiva parla
mentari au făcut că’eva încercări de 
probă, cu scopul de a transforma 
mai multe sume de bani din coroa
ne în pengő. încercarea s’a lovit 
de mari greutăți. Cei cari vor să 
efectueze asemenea schimburi hră 
să fie expuși la erori, ar trebui să 
se folosească în orice ocazie de 
anumite tabele de calcul pentru a 
putea face plățile în pengő.

Toate acestea se fac numai pen
tru ca moneda maghiară să nu se 
asemene cu cea austriacă

Ministrul de Finanțe, d. Bud, a 
căutat să dovedească lipsa de te
meinicie a criticelor aduse, susți
nând că principalul scop va fi atins 
Banca Națională a Ungariei va avea 
la îndemână o valu'ă stabilă.

Dr. ®D. APOSTOL
Medic de spital 

Interne-Venerice 
Consultă de la 2—6 

ín str. Dávid F. 10.

Serviciu de ceai pt 6 pers, din Karlsbad lei 42®'— 
38®11

11

11

11

11

CLUJ
o ____eese^eeees

Serviciu sandwlch „ ..........................
Păreche de cești din Karlsbad. . .
Serviciu de pahare șlefuite pi. 6 pers.
Serviciu de cumpăt, șlefuit „ „ „

■UAJWBB

0 
Si

Mar de apă șlefuit.................
Pairar de vin „ „ . . . . . 
Cătat din alpaca „Soifngen .- . . 
Furcnlițâ sau lingură din alpaca. 
Linguriță pt calea din alpaca . . 
Vase japoneze veritabile dela

• ”,

Lei

25' 
345' 
Hí

5'50 
4'5® 

Î5 
45 
25

60.—in
sus, Serviciuri de sticlă belgiene și fran
ceze, tacâmuri din argint, rame pt. tab
louri, vase suferitoare de foc din Karls- 
bad, serviciuri de spalat din faianță eng-

leza, candelabre pt. curent 
Toate vasele pt. restaurante și 

!! preferi reduse !!
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'IB sunt cei mai 
SK buni!
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PIAȚA ECOTOTO M EimciAM
Cereale

Grâu: 87.000 lei vag.
Porumb: 65.000 lei vag.
Orz: 57.000 lei vag.
Ovâs: 65.000 lei vag.
Săcară: 68.000 lei vag.

vite
Vite 20—22
Porci 32—46
Vițel de lapte 30

Petrol și derivate
Prețurile au fost:
Țițeiul cotează 28.100—28.300 lei 

vagonul de Buștenari și Băicoiu ușor 
?și 22.900—23.000 lei, cel de Moreni 
■neparafinos.

Benzina ușoară e cerută la 10.30 
•lei kgr. loco fabrică fără taxe și ofe
rită la 10.35 lei kgr.

Benzina grea e cerută la 7.20 lei 
kgr. loco fabrică fără taxe și oferită 
la 7.25 lei kgr.

Petrolul lampant este cerut la 2.85 
lei kgr. loco fabrică fără taxe și 
■și oferit la 2.95 iei kgr.

Motorina este cerută la 1.95 lei 
lei kgr. loco fabrică fără taxe și ofe
rită- la 2.— lei kgr.

Păcura este cerută la 1.55 lei kgr. 
loco fabrică fără taxe și oferită la 
1.60 kgr.

Uleiurile CFR. se găsesc Ia 5.25 
lei kgr. loco fabrică fără taxe.

Uleiul regal e cerut la 7.40 lei 
kgr. loco fabrică fără taxe, OO a 
8.40 lei kgr. și cel 000 la 11.30 
lei kgr. loco fabrică fără taxe.

ficrdrle
Cositor lei 325—335.
Compoziție dela 10 la 80 la sută, 

conținut garantat de cositor lei 
46—285.

Plumb lei 44—48.
Zinc lei 44—55.
Antimoniu lei 90.
Aramă lei 105—125.
Alamă lei dela 103—130.
Tablă neagră dela 05—130 mp. Iei 

21—14-—.
Tablă neagră de acoperiș dela Nr. 

16—Nr. 22 lei 21-50.
Tablă galvanizată dela Nr. 18—Nr. 

22 lei 30—32 pe kgr.
Tablă albă dela 90 libre la 216 

lei 1500—3350.
Fer: în bare lei 10-60.

„ beton lei 10 60
„ cornier lei 10’70
„ balot 12.50

Îevide gaz: negre dela 24—300lei.
evi galvanizate ca mai sus, cu 
40 la sută adaus.

Spirtoase
Spirt engros 46—50 lei.
Vin 17—35 lei.

Manofartară îl Mile
Zefir m. lei 30—200 
Batist m. lei 30—70.
Mătasă m. lei 480—1200.
Pânză m. lei 28—80.
Ciorapi de bumbac lei 20—25.
Ciorapi de ață lai 70—80.
Ciorapi de fndecos lei 85—150.
Mănuși de ață lei 30—100.

Coloniale
Cafea Rio 116—118.

„ Maragojip 240—45.
„ Salvador 185—90.
„ Portori co 165.

Orez Rangoon 22-50.
» Japonez 28—.— 

Cacao Corf. 72.
Lămâi per Iadă 850 
Ceai Moning 130, O. P. 220 
Migdale 195—220.
Zahăr 27—30.
Piper 98.
Scorțișoară 76.
Alune 185—195

faraié
Fân 200—220.
Lucernă 240. 
Pae 80—100.

Pielărie
Talpa l-a lei 155—165 
Talpa II-a lei 140—135. 
Crupon l-a lei 195—220. 
Crupon II-a lei 145—205. 
Gatur 100—.135 
Porle 90—130.
Porle englez 155—180.
Box negru l-a 80—90.
Box negru II-a 60—70.
Box color I a 110—120.
Box color II-a 70—90.
Chevreaux 70—100.

, lac 110—125

Chimicale
Salicil 230—50.
Glicerina 125.
Formalin 85.
Naftalin 24—26.
Accid carbonic 68—72.
Chinină sulfurică 5000.
Stearină 85.
Parafină 50.
Ceresină 70—75.
Sare bismut 1200—1400.
Vaselină albă 85.

„ galbenă 45.
„ albă americană 110
„ galbenă americană 70.

Valutelor la Zürich
7. Nov. deschidere.

Franci francezi 2550
Franci belgieni — ---
Lire sterline 251572
Lire italiene 2050
Dolari 51875
Reischsmark 123’56
Franci elvețieni — —
Coroane cehe 1537V2
Coroane ungare 72.70
Shiilingi ■— ■ —
Drahme
Dinari 920
Lire otomane —
Zloți — —
Lei 245
Napoleoni — _
Marca Pol. 86 —
Pesetas

C.F.B
Sc vor realiza Imbnnâtâfiri

E aproape sigur, că toate taxele 
de transport pe căile ferate vor fi 
scumpite dela 1 Ianuarie 1926 cu 
aproximativ 50 la sută din tariful 
actual. Această nouă urcare a tari
fului se întemeiază pe o serie de 
făgăduieli cu privire Ia îmbunătățirea 
circulației pe C. F. R.

Ca argument principal se aduce 
faptul că actualele taxe de transport 
ar fi aproape cele mai ieftine din 
întreagă Europa. Pe de altă parte, 
se afirmă, legea de autonomie a 
administrații C. F. R. prevede ca 
tarifele trebuia să tindă la acope
rirea cheltuelilor de exploatare și 
reînoire a materialelor și instala- 
țiunilor acestei însțiiuții.

Prin urmare, revizuirea actualelor 
tarife pe căile ferate ar fi justificată 
de o viitoare activare a transpor
turilor.

Prin nouile tarife C. F. R. nu 
este vorba numai despre o even
tuală sporire a unora din actualele 
taxe de transport, ci înainte de 
toate se urmărește o noua și rațio
nală clasificare a mărfurilor, care 
va permite evident, la unele cate
gorii de mărfuri, reducerea taxelor.

Astfel prin noul larif C. F. R. se 
prevede intre altele și suprimarea 
actualelor taxe de 50 la suta, care 
grevează actualmente transporturile 
de export.

Numai în cazul, în care nouile 
tarife nu vor fi aprobate, această 
taxă de 50 la sută va trebui fatal 
menținută.
’ O altă chestiune de care se ocu

pă de aproape noul proect al tari
felor, este și acea a permiselor 
gratuite acordate pănă acurti auto
rităților publice.

In această direcțiune putem ști 
Că s’au și făcut demersurile nece
sare, în sensul că autoritățile au 
fost prevenite de suprimarea aces
tor permise.

Nici o autoritate publică nu va 
mai putea dispune de permise C. 
F. R. gratuite’ de cât în limita su
melor ce vor fi pus Ia dispoziția 
administrației C. F. R, și după nor
mele fixate de Consiliul de admi

Galoși și șoșonii

sunt cel mal buni.

ELEONÓRA SZILÁGYI S. A.
Fabrică autorizată pentru producerea de liqueururi, 

romuri și cognac, și

Prima Fabrică Româna de șampanie CLUJ.
PRODUCE:

tot soiul de liqueururi, romuri, cognac și punchuri de prima calitate si igienice 
autorizate prin legea saniatră

Șampaniile excelente „Favorit"*sec,  „Demi“*sec,  „Extra“.sec 
și „Femina".

Pivnițele societății sunt aprovizionate cu vinuri provenite din cele mai 
renumi podgorii arede'enești, din vechiul Regat și podgoriile Aradului

Specialități „Rózsamáli", Șom-dulce (Corniță), Rizling.dulce,
Călugărul sur și vinuri de „Asszu". " ’

Biroul central, pivnețele și fabrica de șampanie se află în CLUJ. CALEA
REGELE FERDIMAND 103.

Filiala: în REGHINUL-SĂSESC. (Casă proprie.) 9—52

nistrație al acestei administrațiuni.
Toate acestea sunt, deocamdată, 

numai promisiuni. Noi nu suntem 
împotriva unei reduceri a gratuită
ților pe C. F. R., dar ne este teamă 
că nicio ameliorare nu se va pro
duce în schimbul acestor economii 
și acestor sporiri de taxe. Avem 
motive să credem — și le vom 
arăta în curând, — că parcurile 
noastre de vagoane sunt în des- 
creș'ere, și că transporturile nu se 
fac în condiții mai mulțumitoare 
decăt acum un an. Dimpotrivă.

Dar, a ridica taxele de transport 
fără a activa transporturile e o so
coteală proastă chiar pentru căile 
ferate. Să nădăjdim că noua con
ducere a acestora va înțelege acest 
lucru.

— Banca Comercială și de 
Scont din Sătmar a ajuns în 
insolvabilitate și astfel a cerut 
concordat forțat. La tribunal 
majoritatea creditorilor au accep
tat cele 65 la sută oferite, u- 
nii dintre ei însă au apelat a- 
ceastă ofertă. Curtea de Apel 
din Oradea-Mare a aprobat în 
zilele trecute concordatul forțat 
și oferta făcută de Bancă. Pla
ta celor 65 la sută oferite în
cepe în April 1926 când se va 
plăti o treime din sume, urmând 
ca o treime să se plătească în 
Oct. 1926 iar restul în April 
1927. In ce privește susținerea 
și pe mai de parte a Băncii 
sau lichidarea ei, nu s’a hotă
rât încă nimic.

ATENȚIUNE I
Reclama făcută in ziarul 
„ARDEALUL0 

este cea mai eficace.
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4 Demisia álul Wita?

— Cu începere dela 1 No
embrie, și spre regretul nos
tru, D. I. Cucu nu mai face 
parte din redacția ziarului 
„Ardealul".

— „Asociația Generală a Cres
cătorilor de Păsări de Casă", din 
Ungaria aranjează între 20—23 
Nembrie o expoziție la Badapesta. 
Căile ferate ungare acordă parti- 
cipanților o reducere de 50 la sulă. 
Carnete de călătorie se găsesc 

.în Cluj la Asociația Economică Ar
deleană (str. A. Mureșanu 10)

— Fabricanții de spirt au ținut 
în 2 Noembrie la Cluj o adunare, 
la care au hotărât cu unanimitate 
înscrierea lor în Asociația generală 
a Industriașilor din România, spe
rând că astfel cu ajutorul U. G. 
I: R.-ului vor putea influința favo
rabil desbaterea noului proect de 
lege asupra spirtuoaselor.

— Comisiunea pentru re
partizarea fondului de 250 
milioane destinat dăunaților 
de război și-a început lucrări
le la ministerul de Finanțe.

Dat fiind faptul, că lucră- 
jile pentru stabilirea daunelor 
suferite de populația Ardealu
lui, riau fost nici până acum 
terminate în unele centre, co
misiunea a dat însărcinare d- 
lui subdirector general al des
păgubirilor de război, Iliescu 
să se deplaseze în acele cen
tre, în scopul de a grăbi în
cheiere lucrărilor. D-sa se va 
opri la Cluj și Tg.-Mureș, de 
unde va trece apoi la Cer
năuți.

— Direcțiunea contabilității 
generale a Statului din ministerul 
de finanțe a publicat acum 
situația generală a Tezaurului 
public dela 30 Septembrie 1925. 
Din această situație se consta
tă, că în primele nouă luni a- 
nului s’au făcut încasări de 
2—3 miliarde, ceeace însem
nează un deficit de 772 milio
ane față de prevederile buge
tare.

— Chestiunea fabricei de guri 
de foc dela Cujir a venit din nou 
la ordinea zilei. Intre d. Tancred 
Constantinescu, ministrul Industriei 
și Comerțului, și d. general Măr- 
dărescu, ministrul de război, au a- 
vut loc din nou câteva consfătuiri,, 
în vederea complectărei consiliului 
de administrație al societăței și 
recrutarea personalului technic.

— Baronul Villany, ministrul Un
gariei la București, a avut o între
vedere cu d. Tancred Constantine- 
cu, ministrul de Industrie jsi Co
merț, cu privire la ultimele lucrări 
încheiate de delegația maghiară 
pentru stabilirea micului trafic de 
frontieră.

— zl/n primit cu satisfacție ști- 
rea despre suprimarea suprataxei 
de 50 la sută asupra mărfurilor 
destinate exportului, socotind, cum 
era și firesc să pară, că această 
măsură tinde la ușurarea și acti
varea comerțului nostru exterior.

Satisfacția noastră n’a putut să 
fie de lungă durată. Astfel, suntem 
pozitiv informați că în consiliul de 
administrație al C. F. P. care s’a 
întrunit zilele aceastea la Bucureș
ti, s’a discutat în mod foarte se
rios chestiunea unei no ui majorări 
a taxelor detransport de căile noa
stră ferate. E vorba ca, începând 
dela 1 Ianuarie 1926, când intră 
în vigoare noua lege de organiza
re a C. F. R. toate tarifele actuale 
să fie sporite, nu mal știm pentru 
a câte a oară, cu încă 50 la sută.

Ceeace s’a dat, prin urmare, cu 
o mână, se ia înapoi cu alta. E 
de prisos să mai arătăm aci urmă
rile pe cari le va avea această ur
care a taxelor de transport.

— „Dimineața" anunță de
misia dlui N. Cerkez, directorul 
general al Poștelor. Demisia 
s’ar fi produs în urma unui con
flict al acestuia cu d. general 
VJtoianu, ministrul Comunica
țiilor.

D. general Văitoianu a refu
zat pur și simplu să lucreze cu 
directorul general al Poștelor, 
ceeace a determinat pe acesta, 
după eșuarea încercărilor de a 
rămâne, s -și prezinte demi- 
siunea.

Conducerea Poștelor, dup i 
informațiile confratelui nostru, 
va reveni dlui D. Marinescu, 
subdirectorul general, care va 
primi o delegație în acest sens.

— Expoziția technică—minieră 
din București, care a fost organi
zată în parcul Carol cu prilejul pri
mului congres internațional de son
daje, s’a închis în ziua de 5 No- 
embrie.

— S’a confirmat alegerea dlor 
dr. Lcurian Gherman, Lazăr Simion 
și M. Wertheimer ca membri în 
consiliul de administrație al Came
rei de Comerț și Industrie din 
Cluj.

— La 17 Noembrie 1925 se va 
ține licitație publică la direcțiunea 
regională C. F. R. Cluj, pentru fur
nizarea a 4 autodrezine de ecarta- 
ment normal și anume: o bucată 
cu motor de 12 HP. pentru 5—6 
persoane și 3 bucăți cu motor de 
3—5 HP. pentru 4 persoane.

— Coopertaiv pentru construc
ții a orașului Cluj a luat ființă 
legală în cursul acestei săptă
mâni vărsându-se cotizațile socia
le prevăzute de statutele acestei 
Cooperative. O nouă întrunire 
sc va ține mâine, Dnminecă, în 
localul Camerei de Industrie și 
Comerț, cănd se va face și ale
gerea consiliului de administrație 

După constituirea definitivă a

Cooperntivei se vor lua spre cer
cetare diferitele oferte pentru 
clădirea de locuințe pe seama 
celor împroprietăriți cu locuri de 
casă, precum și a tuturor ace
lora cari posedă un teren pro
priu pentru construcție.

Până acum, după cum suntem 
informați, nu există decât o sin
gură ofertă, a societății Asigu
rarea Românească", făcută prin 
d. C. Romanovici, directorul su
cursalei din Cluj a acelei so
cietăți. Propunerea dlul C. Ro
manovici n’o cunoaștem decât în 
iinii generale. Ea va fi expusă, 
probabil în mod amănunțit cu 
prilejul întrunirei de mâine.

Ziarul „Lupta" publică în 
numărul său dă astăzi știrea 
că d. Ovidiu Gritta, prefectul 
poliției din Cluj și-ar fi pre- 
zintat demisia din postul pe 
care-l ocupă. Confratele nostru 
nu arată motivul acestei de
misii.

Acum câtva timp se anun
țase, că d. Gritta va fi trans
ferat înapoi la Arad, unde a 
mai funcționat ca prefect de 
poliție, acum doi ani.

Controlând mai de aproape 
acest zvon, al ne-a fost de- 
mințit de cei în drept.

Partidul maghiar și situația 
acoswmicâ actuală
— Un program

Secția economică a partidului 
maghiar, intrunindu-se la Cluj subt 
prezidenția dlui dr. Elemer Gyárfás, 
a luat următoarele hotărâri cu pri
vire la situația economică actuală.

1. Se va lua atitudine față de 
toate dispozițiunile guvernamentale 
și proiectele de lege ce privesc 
chestiunile economice.

2. Minoritarii din Ardeal să se 
organizeze și pe bază economică.

3. Minoritarii să fie reprezentați 
în mod demn în Camerile agricole 
și de industrie, precum și în Ca
merele de muncă.

4. Să se ia măsuri de cu vreme, 
ca minoritarii să aibă în consiliile 

județene, orășenești, Cameră și 
Senat, reprezentanți specialiști eco
nomici de seamă-

S’a hotărât a’egerea a mai mul
tor industriași în secțiunea econo
mică a partidului maghiar, asa că

de activitate —
această secțiune va fi compusă pe 
viitor din specialiști financiari.

Adunarea a ales noui membri în 
fruntea su^sccțiunilor, cari au fost 
însărcinați cu organizarea definitivă 
a acestor subsecțiuni.

D. Ladislau Csiszár, architect din 
Târgu-Mureș a expus doleanțele e- 
conomice ale maghiarimei, tratând 
chestiunea reformei agtare, a schim
bului coroanelor, a împrumutului 
de războiu etc.

Ca încheiere, s’a citit o plângere 
a secției din județul Hunedoara, în 
care se arată că guvernul ia de la 
cei împroprietăriți dubiul arenzii 

din anul trecut, fără însă a plăti 
ceva proprietarilor.

Partidul maghiar a hotărât să 
aducă toate aceste chestiuni în dis- 
cuțiunea Parlamentului, prin repre
zentanții săi din Cameră și Senat.

ECO B9
Suntem informați, că între socie

tatea de asigurare „Naționala" și 
societatea „Orient" din Oradia Mare 
a intervenit un acord, pe baza căruia 
cea dintâi va lua asupra ei o parte 
din angajamente și dm averea alei 
de-a doua.

Se speră, ca astfel să se ajungă 
la o consolidare a societății „Ori
ent."

Direcția cinematografelor „Select" 
și „tirania." din localitate au orga
nizat un concurs de vitrine cu pri
lejul reprezentării filmului istoric 
„Quo Vadis," după celebrul roman 
al lui Henric Sinkiewicz.

O comisiune, compusă din d. 
consilier Moga dela Primărie, un 
delegat al „Sfatului Negustoresc" și 
un reprezentant al cinematografelor, 
va distribui o serie de premii în 
bani, care se vor acorda celor mai 
fromoase vitrine. Premiile au scopul 
de a stimula simțul estetic al anga- 
jaților însărcinați cu aranjarea vitri- 
melor. Printre cele mai frumoase 
vitrine notăm magazinele: Augustin 
Sándor, bonbonăria „Unirea" Eu-

gen Szabó, Regele Pălăriilor,, 
magazinul „Barza," etc. etc.

Cu această ocazie, publicul clujan 
s’a oprit mai mult decăt de obicei 
în fața galantarelor. Filmul „Quo 
Vadis" a câștigat o reclamă bueă 
și negustorii și-au văzut sporită 
clientela. A fost o idee bună.

— Sub firma „Banca Comercială 
din Maramurăs S. A." fruntașii li
berali din Maramurăș vor să înfiin- 
țese o bancă cu un capital social 
de 5 milioane lei. Scopul principal 
al acestui nou institut financiar ar 
fi aprovizionarea regiunei Maramurăș, 
cu cereale.

— D. Ion I. Lepedatu, deputat, a 
fost numit delegat tehnic al guver
nului român în conferința dela Praga, 
unde se vor discuta o serie de ches
tiuni financiare rămase în litigiu în 
urma desmembrărei monarhiei austro- 
ungare. D. I. Lepedatu a părăsit țara 
încă de Joi.

— D. N. D. Cocea, directorul zi
arului „Facla," care rămas condam
nat definitiv la l an jumătate închi
soarea pentru crima de „lésemajesta- 
te“ a fost trimis să-și facă pedeapsa 
la închisoarea Bucovăț de lângă 
Craiova.
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